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optimal substructure: 
optimal solutions to a problem incorporate optimal solutions 
to related subproblems, which we may solve independently.
一个“问题”可以看成其所有instance的集合，任一子问题即一子集。

你能否解释：为什么最短路问题具有“最优子结构”，
而“最长路问题”则没有次性质？有多大差别？



Activity Selection Problem

一个样本输入：



tfi sj

Sij 最大可兼容集合为Aij

ak

Sik Skj

显然：若Aij是最优解，Aik与Akj也必为相应子问题的最优解。



Sij表示开始时间不早于活动ai的结束时间，而
结束时间早于aj的结束时间的所有活动的集合。

Sij中最多相互兼容的活动数

假设我们知道其中包含活动ak。



动态规划解法

在上述递归关系中，ak可以是Sij中任一活动，每选定一个

特定的ak, 则确定特定的子问题。动态规划方法按照合适

的次序解所有的子问题。



Greedy by intuition:
Intuition suggests that we should choose an activity that leaves the 
resource available for as many other activities as possible. Now, of the 
activities we end up choosing, one of them must be the first one to 
finish. Our intuition tells us, therefore, to choose the activity in S with 
the earliest finish time, since that would leave the resource available 
for as many of the activities that follow it as possible.



Activity Selection: the Idea 
要解的问题用 表示，S是原始

问题所给的所有活动的集合，则原始问题为
S0;
Greedy方法：

– 选择完成时间最早的活动，假设是a1;
– 解子问题S1。

Greedy可以指不同的“最”，但有的“最”
可以得到正确的解，有的“最”却未必！



上述思想的合理性



就算一个最优解中原来不含am, 我们也可以让它包含am:
(1) 将原来最优解中结束时间最早的任务换成am, 不会导致

不兼容，因为am是Sk中结束时间最早的；
(2) 新的解集合没变小。



用递归方法计算（子）问题 Sk

则解初始问题调用

记住：所以任务已按完成时间排序

你能解释这个子问题是什么吗？



The procedure RECURSIVE-ACTIVITY-SELECTOR is 
almost “tail recursive” : it ends with a recursive call to itself 
followed by a union operation. It is usually a straightforward 
task to transform a tail-recursive procedure to an iterative 
form; in fact, some compilers for certain programming 
languages perform this task automatically.





How can we tell whether a greedy algorithm will solve a particular 
optimization problem? No way works all the time, but the greedy-
choice property and optimal substructure are the two key 
ingredients. If we can demonstrate that the problem has these properties, 
then we are well on the way to developing a greedy algorithm for it.





例如在前面的例子中：



Greedy vs. Dynamic Programming
能用贪心算法你不用，你就“亏”了；

不能用贪心算法你用了，你就错了！





二进编码问题与编码树

如果将含10万字符的文档编码：
用定长30万位；用（表中的）变长22.4万位



前缀码可以发挥可变长编码的
优点，又可以避免使用界限符。





Huffman Code



Q 是一个最小优先队列。
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注意：

即：
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